
PROTOKÓŁ NR 19-03/2008 
 

 
z posiedzenia Komisji Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska, 
które odbyło się dniu 19 marca 2008 r. w Nowym Ratuszu przy ul. 
Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku w sali 208. 
 
Obecni: wg załączonych list obecności.  
 
Na stan 7 członków komisji, w posiedzeniu uczestniczyło 5, czyli 
było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Posiedzeniu przewodniczył radny Marek Bumblis – 
przewodniczący Komisji Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska, 
który po powitaniu radnych i zaproszonych gości zaproponował 
następujący porządek posiedzenia: 
 
1. Zaopiniowanie Autopoprawki Prezydenta Miasta Gdańska do 

projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
ustanowienia Konkursu Literackiego Miasta Gdańska pn.: 
Europejski Poeta Wolności - druk 537. 

Referują: Przedstawiciele Prezydenta Gdańska 
2. Zapoznanie wnioskodawców z projektem uchwały Rady 

Miasta Gdańska w sprawie nadania nowej nazwy parkowi 
przy kościele Św. Anny i Joachima w Gdańsku Letnicy. 

Sprawozdawca: Przewodniczący Komisji Kultury i Sportu RMG 
3. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 

nadania nowej nazwy ulicy - druk 604. 
 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Gdańska 
 
4. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 

wzniesienia pomnika pomordowanych Pomorzan w latach 1939 – 
1945 - druk 598. 

 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Gdańska 
 
5. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
usadowienia obelisku upamiętniające jednobudynkowe getto 
istniejące w czasie II wojny światowej - druk 605. 
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Referują: Przedstawiciele Prezydenta Gdańska 
 
6. Relacja z wizyty studyjnej na pięciu nowoczesnych 
stadionach piłkarskich w Niemczech w kontekście Euro 2012. 
 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Gdańska, BIEG 2012, 
Przewodniczący Komisji Kultury i Sportu RMG 
 
7. Stan posiadania, plany sportowe i możliwości reanimacji 

tradycji gdańskiej koszykówki. 
 
Referują zaproszeni goście: POZ Kosz, Conrad Gdańsk, AZS Gdańsk, 
Korsarz Gdańsk, Meduza Gdańsk, GCK Wybrzeże Gdańsk. 
 
8. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Przewodniczący zaproponował zmianę kolejności w porządku 
posiedzenia poprzez: 
 
- wprowadzenie jako pkt 1 projektu uchwały, który wpłynął po 
sporządzeniu w dniu 12.03.2008 roku porządku posiedzenia 
komisji: zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta 
Gdańska w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia 
budżetu miasta Gdańska na 2008 rok – druk nr 612. 
 
- usunięcie na wniosek Prezydenta Miasta Gdańska pkt 5 
dotyczącego zaopiniowania projektu uchwały Rady Miasta 
Gdańska w sprawie usadowienia obelisku upamiętniające 
jednobudynkowe getto istniejące w czasie II wojny światowej 
– druk 605 – Przedstawiciel Referatu Kultury w Biurze 
Prezydenta ds. Kultury, Sportu i Promocji Pani Alicja Wieczorek 
uzasadniła powód usunięcia z porządku posiedzenia projektu 
uchwały zawartego w druku nr 605 – powodem jest prowadzona 
przez inwestora inwestycja na terenie, na którym miał zostać 
posadowiony obelisk i rozpoczęcie przez niego prac 
inwestycyjnych w 2009 roku. W związku z powyższym inwestor 
nie zgadza się na posadowienie obelisku w tym momencie, 
jednakże wyraził zgodę na wmurowanie tablicy po ukończeniu 
inwestycji. 
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- usunięcie omyłkowo wniesionego pkt 1: Zaopiniowanie 
Autopoprawki Prezydenta Miasta Gdańska do projektu 
uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
Konkursu Literackiego Miasta Gdańska pn.: Europejski Poeta 
Wolności – druk nr 537. 
 
Następnie przewodniczący poddał pod głosowanie zmiany w  
porządku posiedzenia. 
 
 
Porządek przyjęto i przegłosowano jednogłośnie. 
 
 
 

PUNKT – 1 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w 
sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia budżetu 
miasta Gdańska na 2008 rok – druk nr 612. 

 
Pani Maria Wonerska – Zastępca Dyrektora Wydziału 
Finansowego przedstawiła projekt uchwały. 
 
Po przeprowadzonej dyskusji, po której komisja nie wniosła uwag 
do w/w projektu uchwały zawartego w druku nr 612, przystąpiono 
do głosowania. 
 
USTALENIA KOMISJI 
 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez 
Panią Marię Wonerską – Zastępcę Dyrektora Wydziału 
Finansowego oraz przeprowadzonej dyskusji, przewodniczący 
Komisji Kultury i Sportu poddał pod głosowanie wniosek za 
przyjęciem i pozytywnym zaopiniowaniem przedmiotowego 
projektu uchwały zawartego w druku nr 612. 
 
Głosowanie przebiegło w następujący sposób: 
2 głosy za, 2 głosy przeciw, 0 głosów wstrzymujących się. 
 
 
Treść opinii nr 19-03/130-11/2008 stanowi załącznik do protokołu. 
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PUNKT – 2 
 

Zapoznanie wnioskodawców z projektem uchwały Rady Miasta 
Gdańska w sprawie nadania nowej nazwy parkowi przy kościele 
Św. Anny i Joachima w Gdańsku Letnicy. 
 

Pan Łukasz Słodzinka – Przewodniczący Zarządu Rady 
Osiedla Letnica omówił, jak doszło do powstania pomysłu 
dotyczącego nadania nazwy Księdza Kanonika Kazimierza 
Orkusza parkowi przy kościele Św. Anny i Joachima. Mieszkańcy 
dzielnicy wnioskowali, aby upamiętnić osobę Księdza Kanonika 
Kazimierza Orkusza, który będąc przez 34 lata proboszczem w 
Parafii Św. Anny i Joachima w Gdańsku Letnicy rzetelnie 
wypełniając swoje obowiązki bardzo dużo zrobił dla parafian. 

Przewodniczący Marek Bumblis zaproponował, aby 
przyjąć w imieniu parafii i Rady Osiedla Letnica projekt uchwały 
do procedowania przez Radę Miasta Gdańska i przedstawić 
projekt jako własny Komisji Kultury i Sportu. Przewodniczący 
poprosił członków Komisji Kultury i Sportu o upoważnienie do 
dokonania pewnych formalnych zmian, które dotyczą podstawy 
samej uchwały, a wynikają z opinii prawnej mecenasa, która mówi 
o tym, że: 

1) Przywołany w podstawie prawnej art. 18 ust. 2 pkt 13 ustawy o 
samorządzie gminnym daje radzie gminy kompetencje do 
podejmowanie uchwał w sprawach nazw ulic i placów będących 
drogami publicznymi lub nazw dróg wewnętrznych w rozumieniu 
ustawy z dnia 21 marca 1985 roku o drogach publicznych. 

Przepis ten nie może być zatem podstawą do nadania nazwy parkowi. 
2) Jeśli obszar, o którym mowa w projekcie uchwały odpowiada 

definicji „tereny zieleni” użyty w ust. 5 pkt 21 ustawy z dnia 16 
kwietnia 2004 roku o ochronie przyrody (Dz. U. Nr 92 poz. 880 z 
późn. zm.) dla nadania mu nazwy należy przywołać przepis art. 18 
ust. 1 ustawy o samorządzie gminnym. 

3) Park ten nie będzie parkiem gminnym w rozumieniu przepisu art. 
81 ustawy o ochronie przyrody. 

4) Na załączniku do uchwały nie określono graficznie granic obszaru, 
któremu ma zostać nadana nazwa. 

5) Konieczność ustalenia stanu prawnego nieruchomości, kto jest  
jego właścicielem.  
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Marek Bumblis zaproponował, aby przyjąć i pozytywnie 
zaopiniować projekt w/w uchwały, która po zarejestrowaniu 
otrzyma numer i będzie procedowania zgodnie z tym numerem. 

Przewodniczący wystąpił z propozycją, aby w projekcie 
uchwały w § 1 zmienić nazwę Park Imienia Księdza Kanonika 
Kazimierza Orkusza, na Park Księdza Kanonika Kazimierza 
Orkusza. Zauważył również, że należy zmienić podstawę prawną 
zgodnie z sugestią mecenasa. Trzeba też dołączyć dokładny 
wypis i wyrys z ewidencji gruntów, żeby zdefiniować teren, którym 
jest objęty park. Na podstawie umowy użyczenia terenu 
parafialnego Miastu Gdańsk należy ustalić stan prawny 
nieruchomości.  

Następnie Witold Strykowski Ksiądz Proboszcz Parafii 
Św. Anny i Joachima w Gdańsku Letnicy podziękował 
mieszkańcom, którzy dostrzegli szczególną rolę i funkcję Księdza 
Kazimierza Orkusza.  Wraził wdzięczność za to, że dzielnica 
postarała się o uhonorowanie Antoniego Michny, dzięki któremu 
powstała samodzielna jednostka parafialna. Dzięki przychylności 
Rady Miasta jedna z ulic otrzymała nazwę Antoniego Michny. 
Ksiądz proboszcz dopowiedział, iż Ksiądz Kanonik Kazimierz 
Orkusz był wysokiej klasy kancelarzystą i dokumentalistą, który 
napisał bardzo obszerną kronikę, z której korzystają historycy jak 
również jednostki medialne. Ksiądz Orkusz, będąc już na 
emeryturze, wydawał swoje pamiętniki i wspomnienia. Był 
człowiekiem głębokiego myślenia, oddanym historii i przeszłości. 

Proboszcz Witold Strykowski kontynuując wypowiedź 
podziękował członkom komisji za rozpoczęcie uporządkowywania 
Letniewa od wspomnianego placu wokół kościoła. 
 

USTALENIA KOMISJI 
Przewodniczący Komisji Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska 
zaproponował pozytywnie zaopiniować przedstawiony projekt 
uchwały Komisji Kultury i Sportu jako projekt uchwały nadającej 
nazwę parkowi przy kościele Św. Anny i Joachima w Gdańsku 
Letnicy z tymi uwagami, które zostały wcześniej przytoczone.  
 
Projekt uchwały został jednogłośnie przyjęty i zaopiniowany 
pozytywnie.   
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Projekt uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie nadania nowej 
nazwy parkowi przy kościele Św. Anny i Joachima w Gdańsku 
Letnicy oraz opinia radcy prawnego stanowią załącznik do 
protokołu. 
 

PUNKT – 3 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
nadania nowej nazwy ulicy - druk nr 604.  
 
Pan Bogumił Koczot – Dyrektor Wydziału Geodezji przedstawił 
projekt uchwały. 
 
Z uwagi na brak głosów w dyskusji, przewodniczący poddał 
projekt uchwały zawarty w druku nr 604 pod głosowanie. 
 
USTALENIA KOMISJI 
 
Komisja Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu 
Pana Bogumiła Koczot – Dyrektora Wydziału Geodezji, 
jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 604 – bez 
poprawek. 
 
Treść opinii nr 19-03/131-12/2008 stanowi załącznik do protokołu. 
 
 

PUNKT – 4 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
wzniesienia pomnika pomordowanych Pomorzan w latach 1939 – 
1945 - druk nr 598. 
 
Pani Alicja Wieczorek – Przedstawiciel Referatu Kultury w Biurze 
Prezydenta ds. Kultury, Sportu i Promocji przedstawiła projekt 
uchwały. 
 
Po przeprowadzonej dyskusji, po której komisja nie wniosła uwag 
do w/w projektu uchwały zawartego w druku nr 598, przystąpiono 
do głosowania. 
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USTALENIA KOMISJI 
 
Komisja Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu 
Pani Alicji Wieczorek – Przedstawiciela Referatu Kultury w Biurze 
Prezydenta ds. Kultury, Sportu i Promocji, jednogłośnie – przyjęła 
i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały. 
 
Treść opinii nr 19-03/132-13/2008 stanowi załącznik do protokołu. 
 
 

PUNKT – 5 
 

Relacja z wizyty studyjnej na pięciu nowoczesnych stadionach 
piłkarskich w Niemczech w kontekście Euro 2012. 
 
Pani Renata Wiśniowska – Dyrektor projektu ds. budowy Baltic 
Areny w spółce BIEG 2012 na podstawie prezentacji 
multimedialnej omówiła wizytę studyjną w Niemczech. 
 

Spółka BIEG 2012 w imieniu i na rzecz Miasta Gdańska ma 
przygotować do realizacji a następnie nadzorować budowę stadionu 
Baltic Arena. 

W realizacji doradztwa technicznego, finansowego, 
ekonomicznego Miasto wspiera firma Ernst&Young, która przygotowuje 
dokumentację taką jak: studium wykonalności, program funkcjonalno – 
użytkowy oraz raport oddziaływania inwestycji. Firma Ernst&Young miała 
również zaplanować i zorganizować wyjazd na wytypowane przez siebie 
stadiony, które byłyby podobne z racji funkcjonowania, zarządzania, 
operowania, czy też zbliżone pod względem pewnych rozwiązań 
architektonicznych do planowanego stadionu w Gdańsku. Wizyta 
studyjna na stadionach piłkarskich w Niemczech odbyła się w dniach 28 
luty – 4 marca 2008 roku. Koszty związane z wyjazdem za uczestników 
reprezentujących miasto pokryło miasto, a za 4 osoby ze spółki BIEG 
2012 zapłaciła spółka.  

Firma Ernst&Young wytypowała 9 stadionów, które były ściśle 
rekomendowane do obejrzenia z punktu widzenia pewnych rozwiązań, 
które miasto rozważało przy budowie stadionu typu zamykany dach i 
wysuwana trawa. Natomiast spółka BIEG 2012 wybrała stadion AWD 
Arena w Hanowerze. Z tych wszystkich propozycji ostatecznie zostało 
wybranych pięć stadionów piłkarskich, które mają zbliżoną pojemność do 
planowanego stadionu w Gdańsku (44 tysiące miejsc siedzących). 
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NAJWAŻNIEJSZE DANE ZWIEDZANYCH STADIONÓW 
 

  Nazwa 
stadionu 

Całkowita 
ilość miejsc 
siedzących 

Rodzaj 
dachu 

murawa ilość 
sky 

boxów

Pow. 
Całkowita 

dla VIP 
1. LTU Arena w 

Dusseldorf  
51.500 zamykany stała - 1179 miejsc 

biznesowych 
2. Veltins Arena 

Gelsenkirchen 
54.000 zamykany wysuwana 89 7.000 

3. AWD Arena 
Hannover 

50.000 otwarty 
nad 

boiskiem 

stała 29 1241 miejsc 
biznesowych 

4. Rhein-Energie-
Stadion 
Kolonia 

46.200 otwarty 
nad 

boiskiem 

stała 48 5.540 

5. Commerzbank 
Arena 
Frankfurt 

48.500 zamykany stała 81 2.800 

 

Trzy stadiony, które były wizytowane miały zamykane dachy, 
jeden miał wysuwaną murawę, a jeden miał zamykany dach i wysuwaną 
murawę – czyli stadion w Gelsenkirchen. Dyrektor Renata Wiśniowska 
omówiła wady i zalety zamykanego dachu i wysuwanej trawy. 

 

LTU Arena w Dusseldorf Veltins Arena Gelsenkirchen

DACHY ZAMYKANE NAD BOISKIEM

Kosztowne rozwiązania

Lekkie pokrycie dachu nie wytrzymuje obciążenia śniegiem (Frankfurt)

Konstrukcja podtrzymująca pokrycie może rzucać cień na boisko - pogorszenie widoczności (Frankfurt)

Mecze piłkarskie ogląda się przy otwartym dachu (dach zamyka się podczas koncertów, wystaw, itp…)

Problemy z utrzymaniem trawy w dobrej kondycji
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Rhein-Energie-Stadion Kolonia Rhein-Energie-Stadion Kolonia

DACHY OTWARTE NAD BOISKIEM

Świetne warunki nasłonecznienia i wentylacji dla naturalnego pokrycia boiska

Tańsze rozwiązanie w stosunku do dachów zamykanych

 
 

STADION Z WYSUWANĄ TRAWĄ

Veltins Arena Gelsenkirchen Veltins Arena Gelsenkirchen

Zapewnienie doskonałych warunków dla wzrostu naturalnej murawy (nasłonecznienie, wentylacja)

Multifunkcjonalne wykorzystanie stadionu bez niszczenia trawy (żużel, biatlon, koncerty, wystawy)

Kosztowne rozwiązanie, rzadko spotykane

Każdorazowe wysunięcie płyty - koszt kilkunastu tys. euro, czas 60 min.

Należy przewidzieć miejsce na płytę boiska na zewnątrz stadionu
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Dyrektor Renata Wiśniowska podkreśliła, że kontrowersyjne 
jest wyposażenie stadionu w Gdańsku w zamykany dach i wysuwaną 
trawę. Kwestia wysuwanej trawy to rzadkie i bardzo kosztowne 
rozwiązanie. Gdy trawa jest wysunięta całkowicie poza boisko, to można 
stadion traktować jako zamykaną arenę, gdzie przez cały rok niezależnie 
od pogody zewnętrznej można urządzać m.in. zawody żużlowe, biatlon, 
koncerty. Samo wsunięcie i wysunięcie trawy kosztuje kilkanaście 
tysięcy euro i trawa kilka godzin. 

Dyrektor Renata Wiśniowska poruszyła również kwestię 
zamykanego dachu i jego wpływu na trawę na boisku. Jeżeli na boisku 
będzie trawa naturalna, to niezbędne są doskonałe warunki do tego, 
żeby rosła. Musi być oświetlona, wentylowana i w związku z czym dach 
zamyka się bardzo rzadko. Jest to bardzo drogie rozwiązanie, którego 
nigdy nie używa się w dniu meczowym, ponieważ mecze rozgrywane są 
na świeżym powietrzu, a dach zamyka się wyłącznie dla imprez innych 
niż mecze przy złych warunkach atmosferycznych. Jeżeli na boisku ma 
być piękna trawa, to można zorganizować tylko kilka imprez czy 
koncertów. Zimą koncerty czy tournee się nie odbywają, dlatego 
zamykany dach przydałby się tylko i wyłącznie w przypadku opadów 
deszczu latem. W zimie dachu nie można zamykać ze względu na duże 
zagrożenie zalegającego śniegu. 

Dyrektor Wiśniowska przytoczyła przykład z wizyty studyjnej, 
kiedy uczestnicy oglądali mecz w Hanowerze, na stadionie, gdzie dach 
nie jest zamykany tylko zadaszony nad trybunami. Od rana szalała nad 
Hanowerem wichura pod nazwą Emma. Rano była ulewa. Na stadionie 
siedzenia były pełne wody. Jednakże na mecz przyszło ponad 30 tysięcy 
kibiców, deszcz nikomu nie przeszkadzał, ponieważ jest to wliczone w tą 
imprezę. Mecz był na świeżym powietrzu, przy otwartym dachu, a trawa 
była naturalna.  

Pani Renata w kwestii naturalnej trawy dodała, iż w pobliżu 
stadionu powinna być plantacja trawy. Miejsca zniszczone czy 
wydeptane na boisku łata się wycinając kwadraty i uzupełnia trawą z 
plantacji. W przypadku organizowania imprez, koncertów rokowych, na 
boisku rozciąga się plastykowe płyty, które mają ochronić trawę przed 
zgniataniem, jednakże jest to mało skuteczne rozwiązanie i zazwyczaj 
po koncercie całą trawę trzeba wymienić, co wiąże się z dużymi 
kosztami. W przypadku wysuwanej trawy, na przykładzie stadionu w  
Gelsenkirchen, ważne jest, aby zapewnić miejsce przy stadionie, gdzie 
tą całą trawę się wysuwa poza meczami i gdzie ma ona właściwe 
doświetlenie i wentylowanie. W czasie, kiedy trawa jest na boisku jest to 
zapasowy parking.  

Wizyta studyjna rozpoczęła się od stadionów, które mają 
zamykane dachy czyli Dusseldorf, Gelsenkirchen i wydawało się to 
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bardzo dobrym rozwiązaniem. Jednakże kolejne stadiony były również 
bardzo okazałe. Stadion w Kolonii jest bardzo nowoczesny, 
zaprojektowany przez potentata niemieckiego, który m.in. projektuje 
stadion dla Warszawy na Mistrzostwa Europy na 2012 r. Ma bardzo 
dobrą linię widoczności. Są bardzo strome trybuny, pierwsze miejsca są 
dosunięte do boiska, jest bardzo mała przerwa pomiędzy linią boiska a 
pierwszym rzędem krzesełek. Są dwa poziomy przeszklonych ścian. 
Tam znajdują się najdroższe miejsca na wynajem, boxy VIP-owskie, klub 
VIP-owski tzw. klub biznesowy. To są takie miejsca na stadionie, na 
których zarządca stadionu najwięcej zarabia. W związku z czym są 
bardzo ekskluzywne i dobrze wyposażone.  

Przewodniczący Marek Bumblis dodał, iż są to lokale, które się 
sprzedaje, a pieniądze ze sprzedaży tych lokali i lóż stanowią jedno ze 
źródeł finansowania stadionu. Kilka takich lóż jest pozostawianych jako 
miejsca wynajmowane na poszczególne mecze.  

Kontynuując wypowiedź Pani Renata dodała, iż na stadionie w 
Kolonii modne jest pokazywanie szybów wentylacyjnych, rur, czy 
konstrukcji. Pani Wiśniowska na przykładzie wizytowanych stadionów 
omówiła sposób ich wyposażania.  

 
 
 
 

SKYBOXY I KLUBY DLA VIP-ów 
 

 Powierzchnie na stadionie powinny być zróżnicowane pod 
względem wykończenia i wyposażenia w zależności od 
użytkownika 

 tzw. powierzchnie dla VIP-ów (loże oraz kluby  business) stanowią 
najważniejszą ofertę komercyjną obiektu  

 Należy przewidzieć na etapie projektowania możliwość 
zwiększania tych powierzchni w miarę wzrostu popytu na nie 

 
 Projektowanie tych powierzchni - ich wielkość, możliwość 

ewentualnych podziałów w trakcie użytkowania jest indywidualne 
dla każdego stadionu i dostosowane do miejscowych warunków  
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SKYBOXY I KLUBY DLA VIP-ów

 

 
 
 
Pani Wiśniowska omówiła wygląd boksów dla VIP-ów, ich 

wyposażenie i sposób wynajmowania. Przedstawiła również klub VIP-
owski, który może być rodzajem restauracji, jak np. w Gelsenkirchen. Na 
wielu stadionach jest tak, że ten klub VIP-owski można dowolnie 
aranżować, czyli wystrój nie jest stały, wszystko można  przygotowywać 
w zależności od potrzeb. Jest to jedno z głównych miejsc 
przeznaczonych na wynajem. Kluby VIP-owskie na stadionach w 
Niemczech różnią się między sobą szczegółami. 
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Indywidualne rozwiązanie na stadionie we Frankfurcie........
………ogromny taras z widokiem na murawę

 
 

Na stadionie we Frankfurcie zarządca organizuje imprezy na 
tarasie z widokiem na boisko, które cieszą się ogromnym powodzeniem.  
 

STADION Z CHARAKTEREM
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Pani Renata Wiśniowska opisała pomieszczenia znajdujące 
się na stadionie w Gelsenkirchen. Jest tam kaplica wielowyznaniowa, 
która cieszy się ogromną popularnością, muzeum, w którym 
zgromadzono różne pamiątki dotyczące stadionu i klubu oraz 
przedstawiona w wersji graficznej historia budowy stadionu. Przed 
stadionem Schalke zamieszczono tablicę fundatorów, którzy wspierali 
budowę stadionu tzw. cegiełkami i w zamian za to otrzymali zniżkę na 
zakup pamiątek ze sklepu klubowego.  
 
 
STADION Z CHARAKTEREM - NA PRZYKŁADZIE VELTINS ARENA 

 
 Nadanie indywidualnych cech obiektowi poprzez wyeksponowanie 

lokalnych tradycji, bogactwa naturalnych, typowych gałęzi 
gospodarki ( w Veltins Arena - górniczy trud) 

 Muzeum fanów klubu piłkarskiego 
 Muzeum historii powstania, rozwoju i budowy stadionu (modele, 

zdjęcia z placu budowy) 
 Galeria sponsorów - w zamian za wsparcie finansowe przy 

budowie obiektu możliwość zakupów w sklepie fanów 
 Sklep fanów 
  kaplica wielowyznaniowa  

 

Dyrektor Renata Wiśniowska omówiła również modele 
zarządzania stadionami, z którymi uczestnicy zapoznali się podczas 
wizyty studyjnej.  
 

OPEROWANIE I ZARZĄDZANIE STADIONEM 
 

 Dla każdego stadionu stworzono inny model zarządzania i 
operowania na stadionie 

 dla stadionów należących do miasta tworzy się spółki celowe ze 
100% kapitałem miasta  

 spółki te zatrudniają profesjonalnych operatorów dla działań 
komercyjnych na stadionie 

 Klub sportowy zarabia na imprezach sportowych (bilety, reklamy..)  
 operator zapewnia dochód dla stadionu ze wszelkich pozostałych 

imprez odbywających się na stadionie, z wynajmu powierzchni 
komercyjnych oraz tzw. VIP- owskich 

 Klub sportowy płaci za wynajem powierzchni na stadionie miastu, 
jest to uzależnione od pozycji klubu w lidze 
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Cztery stadiony, które były wizytowane, zostały wybudowane 
ze środków posiadanych przez miasto. Oprócz jednego stadionu w 
Gelsenkirchen, który jest własnością klubu.  

Miasto w większości wypadków powołuje spółkę ze 100% 
kapitałem miasta, która jest zarządcą stadionu. Spółka ta dobiera sobie 
profesjonalnego operatora marketingowego, który odpowiada za 
organizowanie i urządzanie imprez kulturalnych na stadionie i za 
wynajem powierzchni komercyjnych. Klub jest głównym użytkownikiem 
stadionu i ze wszystkich imprez sportowych zyski płyną do klubu (np. z 
reklam, z biletów). To powoduje, że może on podwyższać swoją wartość, 
czyli np. kupować zawodników, inwestować w siebie, a co za tym idzie, 
może grać w wyższej lidze i być lepiej wyposażony. Natomiast jeżeli 
klubowi nie idzie najlepiej to zawsze jest wsparcie miasta, wyrażające się 
m.in. w obniżaniu czynszu i pewnych ulgach dla klubu.  

Krzysztof Wysocki – menadżer KKS Wybrzeże Gdańsk zadał 
pytanie odnośnie identyfikacji stadionu Baltic Areny z klubem Lechia 
Gdańsk. Potwierdził to Marek Bumblis. Następnie Pan Wysocki postawił 
pytanie odnośnie przekazywania zysków z meczów i imprez klubowi i 
płacenia przez klub czynszu. 

Odpowiadając Pani Renata Wiśniowska stwierdziła, że klub 
płaci czynsz, jednakże nie zawsze musi on być taki sam. W pewnych 
sytuacjach może on być negocjowany, ponieważ jest opieka miasta nad 
sportem i klubem, nad jego kondycją i prestiżem. Sprzyja to rozwojowi 
klubu. Natomiast w Gdańsku nie musi być tak samo.  

Dyrektor Andrzej Trojanowski dodał również, że są różne 
modele i formy  wspomagania klubów. Najprostsze rozwiązanie jest w 
Gelsenkirchen, gdzie stadion należy do klubu, który musi utrzymać 
stadion. Kontynuując wypowiedź dodał, iż najważniejszy w przedmiocie 
działań sportowych jest kibic, który przychodzi na mecz, kupuje bilet i dla 
niego pojawiają się sponsorzy, którzy coś reklamują. Dyrektor 
Trojanowski porównał, na przykładzie wizytowanych stadionów w 
Niemczech, stosunek podmiotów do kibica. Zauważył też, że kluby w 
Niemczech nigdy nie trenują na płycie tam, gdzie mają występować, ze 
względu na murawę. Podał również przykładowe rozwiązania, które są 
praktykowane w Niemczech i przynoszą zyski, m.in. kwestię kaplicy na 
stadionie, miejsca zabaw dla dzieci, organizację różnych zawodów 
sportowych takich jak biatlon, siatkówka, żużel.  

W dalszej części dyskusji Pan Krzysztof Wysocki zadał pytanie 
odnośnie specyfikacji stadionu w Gdańsku i możliwości rozgrywania 
meczów w innych dyscyplin sportowych.  

Odpowiadając Pani Renata Wiśniowska stwierdziła, że 
planowany stadion w Gdańsku jest typowo piłkarski, zaprojektowany na 
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44 tys. miejsc siedzących, a pod trybunami nie ma zbyt dużo miejsca. 
Omówiła również projekt Baltic Areny. 

Pan Janusz Rybicki – Prezes Akademickiego Związku 
Sportowego w Gdańsku poruszył problem dojazdu do stadionu, kwestię 
parkingu oraz zapotrzebowania na hotele. 

Przewodniczący Marek Bumblis poprosił o wyjaśnienie 
specyfiki hydro - geotechnicznej terenu w Letnicy, który jest 
przeznaczony pod budowę stadionu. 

Dyrektor Wiśniowska odpowiedziała, iż na terenie 
przeznaczonym pod budowę stadionu zostało przeprowadzonych wiele 
ekspertyz geologicznych, z których wynika, iż palowanie będzie tylko pod 
podporami, łukami stalowymi, które są jednocześnie dachem i ścianą 
osłonową. Części te będą płasko posadowione na terenie. Palowanie 
będzie tylko na obwodzie a nie pod całym stadionem. Z tych badań 
wynika, że do głębokości 2 m zalega torf i na pewnych odcinkach będzie 
musiała nastąpić wymiana gruntów. Natomiast pod torfem znajdują się 
warstwy nośne i będą one mogły być wykorzystane do posadowienia 
stadionu.  

Włączając się do dyskusji radny Krzysztof Wiecki powrócił do 
tematu wysuwanej murawy. Poinformował, iż trawa jest wysuwana z 
różnych względów. Jednym z nich jest złe naświetlenie narożników 
boiska, co powoduje, iż trawa naturalna w tych miejscach nie rośnie. 
Jednocześnie zwrócił uwagę na odpowiednią konstrukcje dachu nad 
stadionem, która pozwoli na odpowiednie doświetlenie murawy. 

Pan Wiecki poruszył również temat zagospodarowania 
stadionu przy ul. Traugutta oraz kwestię finansowania budowy stadionu. 

Następnie Pani Wiśniowska poruszyła wątek bezpieczeństwa 
na meczach piłkarskich. W Niemczech na mecze chodzą całe rodziny, 
kobiety z małymi dziećmi, osoby starsze i taka impreza jest dla nich 
bezpieczna. Jeżeli w Polsce byłoby podobnie, to na mecze chodziłoby 
dużo więcej kibiców i bezpieczeństwo by również wzrosło. Kwestia 
wygody ma również duże znaczenie – toalety, restauracje. Na 
nowoczesny stadion na pewno będzie chodzić więcej osób, spotkać się 
ze znajomymi, coś zjeść i to będzie święto miasta. 

Przewodniczący Marek Bumblis zauważył, że komfort odbioru 
widowiska sportowego jest bardzo ważny. 

Piotr Skiba włączając się do dyskusji poparł stwierdzenie 
przewodniczącego. We wszystkich miastach, w których następuje proces 
modernizacji stadionów to frekwencja wzrasta.  

Marek Bumblis dodał, iż frekwencja na stadionie Baltic Arena 
na pewno będzie duża, pod warunkiem wiarygodności klubu sportowego, 
który będzie rozgrywał tam mecze. 
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Włączając się do dyskusji Wojciech Błaszkowski dodał, że w 
Polsce powoli zaczyna się tworzyć tradycja chodzenia całymi rodzinami 
na mecze. Stwierdził również, że kwestię bezpieczeństwa na meczach 
wyżej oceniają osoby, które na te mecze chodzą, niż osoby, które nie 
miały okazji bywać na nich. 

Marek Bumblis podkreślił wielką życzliwość Niemców i dodał, 
że  doświadczenia Niemców zostaną wykorzystane. Zauważył również, 
że ilość kibiców przyjeżdżających do miast na mecze nie jest tożsama z 
pojemnością stadionów i ilością sprzedanych biletów.  

Na zakończenie dyskusji Krzysztof Wysocki poruszył temat 
nazwy stadionu w Gdańsku. 

Dyrektor Wiśniowska poinformowała, że prawo do nazwy 
stadionu, sprzedaż imienia, łączy się z wieloma kwestiami. Stadion od 
sponsora może otrzymać dużo pieniędzy od sponsora. Jednak przy jego 
wyborze muszą zostać zachowane zasady konkurencyjności i musi 
zostać ogłoszony rodzaj konkursu. Często to zadanie przesuwa się na 
operatora, który jest wybrany w przetargu. I to on organizuje 
współzawodnictwo pomiędzy firmami, które chcą nabyć prawa do nazwy.  

Przewodniczący Marek Bumblis po zakończonej dyskusji 
podziękował Pani Renacie Wiśniowskiej za przygotowanie prezentacji, a 
następnie przeszedł do omawiania kolejnego punktu posiedzenia 
zgodnie z przyjętym porządkiem.   
 
 

PUNKT – 6 
 

Stan posiadania, plany sportowe i możliwości reanimacji tradycji 
gdańskiej koszykówki. 
 

Przewodniczący Marek Bumblis rozpoczął dyskusję dotyczącą 
koszykówki pytaniami odnośnie kondycji tej dyscypliny w Gdańsku w 
kontekście dnia dzisiejszego. Skierował pytania do zaproszonych gości 
dotyczące planów sportowych klubów, spojrzenia na rozwój koszykówki 
w Gdańsku i możliwości reaktywacji tradycji tej dyscypliny w Gdańsku. 
Poruszył również temat promocji koszykówki w kontekście rozgrywek 
planowanych w Trójmieście w 2009 i 2011 roku. 

Jako pierwszy wystąpił Janusz Paturalski – Prezes 
Pomorskiego Okręgowego Związku Koszykówki. Rozpoczynając 
wypowiedź opisał POZ-Kosz, który jest jednym z najprężniejszych  i 
najstarszych związków funkcjonujących na rynku ponad 60 lat. Aktualnie 
w związku jest zrzeszonych ok. 50 klubów. Liczba ta zmienia się co roku. 
Jest również wydawanych ok. 3000 licencji zawodniczych. Koszykówka 
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jest dyscypliną bezpieczną, w której tygodniowo uczestniczy kilkanaście 
tysięcy kibiców. POZ-Kosz organizuje spotkania dla młodzieży, prowadzi 
też organizację tych wszystkich rozgrywek.  Członkami POZ-Kosz są 
sportowe spółki akcyjne, które prowadzą rozgrywki seniorskie. 
Najważniejszymi ośrodkami sportowymi, gdzie odbywają się rozgrywki 
są: Sopot, Gdynia, Słupsk, Starogard Gdański, Kwidzyn. Janusz 
Paturalski wyraził również nadzieję, iż Gdańsk wkrótce dołączy do tych 
ośrodków, ponieważ tradycje w Gdańsku są przeogromne. W klubach 
pomorskich chętnie chcą grać dobrzy zawodnicy i pracować dobrzy 
trenerzy. Kluby te są wypłacalne i nie oszukują zawodników, co obecnie 
jest bardzo cenne w sporcie.  

Prezes powiedział również, iż został wdrożony w województwie 
pomorskim ciekawy program powiatowy dotyczący koszykówki, który na 
razie objął kilka gmin. Ma on być powielony w całej Polsce. W tej kwestii 
są prowadzone rozmowy w Ministerstwie Sportu i w Ministerstwie 
Oświaty i jeżeli rozmowy się powiodą to w koszykówkę będzie grało ok. 
28 tys. dzieci w całej Polsce. Program jest na etapie tworzenia i 
negocjacji. Prawdopodobnie w kwietniu otrzyma on akceptację 
Ministerstwa Sportu i Ministerstwa Edukacji. Jak dotąd program został 
przedstawiony Marszałkowi Województwa Pomorskiego i uzyskał 
akceptację. Jednakże jeżeli nie zostanie on wdrożony centralnie to 
będzie kontynuowany na terenie województwa pomorskiego obejmując 
jak największą ilość gmin. Szkolenie rozpocznie się począwszy od 
trzeciej klasy szkoły podstawowej.  

Następnie Prezes Paturalski omówił temat szkolenia młodzieży z 
punktu widzenia POZ-Kosz. W Sopocie są sportowe ośrodki szkolenia 
młodzieży gimnazjalnej i licealnej chłopców. Również w Sopocie 
powstanie szkoła Mistrzostwa Sportowego dla chłopców. Polski Związek 
Koszykówki zaakceptował to miejsce i te ośrodki są prowadzone przez 
fundację, która ma podpisaną umowę z Urzędem Miasta w Sopocie. 
Poza w/w szkołą POZ-Kosz planuje powołanie Akademickiego Centrum 
Sportowego, które ma dać fachową wiedzę i dynamizm w szkoleniu 
trenerów, w przekazywaniu nowoczesnej wiedzy koszykarskiej. Byłoby to 
miejsce dla wszystkich klubów, w którym można by było uzyskać wiedzę 
na temat szkolenia. Jednocześnie młodzież, która by ukończyła 
szkolenie w Szkole Mistrzostwa Sportowego mogłaby tam dokończyć 
swoje kształcenie w wieku od 19 do 22 lat jako studenci. Jeżeli chodzi o 
szkolenie dziewczynek to będzie tworzony gimnazjalny ośrodek 
sportowy szkolenia młodzieży gimnazjalnej, licealnej a potem szkoła 
mistrzostwa sportowego w Gdyni. Aktualnie jest tylko Szkoła Mistrzostwa 
Sportowego w Łomiankach i nie ma struktur gimnazjalnych i licealnych. 
Polski Związek Koszykówki chce takie struktury utworzyć.  
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Janusz Paturalski wskazał możliwości reanimacji gdańskiej 
koszykówki na przykładzie Starogardu Gdańskiego. Kilka lat temu 
została zorganizowana dwu dniowa wyjazdowa sesja, w której wzięli 
udział działacze sportowi, Prezydenci i Rada Miasta. Wtedy też zostały 
wybrane wiodące dyscypliny sportowe tj. koszykówka i siatkówka.  
Poprzez uchwałę Rady Miasta czołowe dyscypliny otrzymały pewne 
przywileje, m.in. bezpłatne korzystanie z wszystkich miejsc do 
uprawiania sportu, takich jak np. hale itp. Postanowiono również 
utworzyć klasy sportowe przy szkole podstawowej, gimnazjum a 
następnie liceum. W ten sposób zaczął funkcjonować program, który 
pozwala na kształcenie dziewczynek i chłopców, a swoim zasięgiem 
obejmuje coraz większą ilość młodzieży. Taka organizacja pozwoliła na 
zbudowanie koszykówki od podstaw. Prezes zauważył, że w Gdańsku 
taki system również działa jednakże w mniejszym zakresie.  

Przewodniczący Marek Bumblis skomentował model 
przedstawiony przez przedmówcę dotyczący Starogardu Gdańskiego. 
Stwierdził również, że Gdańsk jest dużą aglomeracją z tradycjami i 
ogromnymi ambicjami. Nadmienił, że zna dorobek i osiągnięcia 
gdańskich klubów sportowych, w których również wielokrotnie bywał. 
Jest potencjał w młodzieży, prawidłowe szkolenie, ale nie ma skutków i 
efektów.  

Kolejną osobą, która zabrała głos w dyskusji był Janusz 
Rybicki – Prezes AZS Gdańsk. Przypomniał on osiągnięcia gdańskich 
koszykarzy i gdańskich zespołów studenckich. Poddał też pod 
rozważenie dwie możliwości budowania dobrego zespołu 
koszykarskiego na miarę ekstraklasy. W pierwszej sytuacji można 
rozpocząć od szkolenia młodzieży – kadetów, młodszych i starszych 
juniorów a skończywszy na reprezentacyjnym zespole. Jednakże nie 
daje to gwarancji na to, że jakiś zawodnik zostanie na tyle wyszkolony, 
że będzie grał w ekstraklasie. Druga możliwość może być dzięki 
sponsorom, którzy poprzez menadżera zakupią trenera i zawodników na 
odpowiednie pozycje. Trzeba jasno sprecyzować w jaki sposób i na 
jakiej zasadzie ma zostać stworzony gdański zespół koszykarski na 
miarę ekstraklasy.  

Jako następny zabrał głos Krzysztof Wysocki – menedżer 
zespołu KKS Wybrzeże Gdańsk. Nawiązując do reaktywacji gdańskich 
tradycji koszykarskich wspomniał zespół Wybrzeże Gdańsk 
(czterokrotnego Mistrza Polski), który został wskrzeszony w zeszłym 
roku, a obecnie gra w III lidze. Stwierdził, że Gdańsk jest dużą 
metropolią z tradycjami koszykarskimi i budowa silnej drużyny będzie 
lokomotywą, która napędzi rozwój tej dyscypliny w mieście. Zauważył 
również, że w rozwoju sportu musi pomóc miasto, a pomoc ta powinna 
rozpocząć się od szkolenia młodzieży w szkołach. Koszykówka jest 
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dyscypliną inteligencką, akademicką i rodzinną. Należy podjąć działania 
zmierzające do rozwoju koszykówki młodzieżowej.  

Marek Bumblis nawiązując do wypowiedzi Prezesa Janusza 
Rybickiego powiedział, iż oczekuje się stworzenia wielkiej bazy 
młodzieży, która gra w koszykówkę. Na tej bazie będzie można tworzyć 
trzon zespołów, które zaowocują silną reprezentacją regionu biorącą 
udział we współzawodnictwie wewnątrz – europejskim. Przewodniczący 
wspomniał również o utworzonej Gdańskiej Radzie Sportu przy 
Prezydencie Miasta Gdańska, która zawiera w sobie szereg autorytetów 
osobowych. Zajmuje się nie tylko kwestią uprawiania koszykówki, ale 
całym sportem gdańskim. Jej skład jest podany na stronie internetowej 
Miasta Gdańska. 

Kolejny dyskutant Andrzej Kwaśniewski – reprezentujący klub 
Korsarz Gdańsk podziękował za zaproszenie na posiedzenie komisji, z 
którego wnioskuje, że jest zainteresowanie gdańską koszykówką. 
Zauważył, że niepotrzebne jest odgrzebywanie przeszłości, a należy 
skupić się na szkoleniu młodzieży, na pracy, która jest jednocześnie 
pasją dla wielu osób. Pan Andrzej Kwaśniewski stwierdził, że każdy klub, 
który działa na płaszczyźnie dziecięcej, młodzieżowej czy seniorskiej 
kieruje się modelem i systemem indywidualnie przez siebie 
wypracowanym. W tym względzie za małe jest zainteresowanie i pomoc 
decydentów. Koszykówka jest sportem mającym dużą ilość kibiców i  
promującą środowiska inteligenckie. W Gdańsku jest pustka w sportach 
halowych, co jak na razie jest powoli zmieniane przez siatkówkę.  

Jarosław Królikowski, prowadzący szkolenie dla młodzieży w 
klubie sportowym Meduza Gdańsk, zabierając głos w dyskusji stwierdził, 
że w gdańskiej młodzieży jest ogromny potencjał, który nie jest 
wykorzystywany. Przypomniał też, iż z klubu Meduza Gdańsk pochodził 
reprezentant Polski, który grał w Mistrzostwach Europy. Zawodnikami z 
tegoż klubu są zainteresowani Hiszpanie, u których obecnie 
podwyższają swoje umiejętności. Zapewne, gdyby w Gdańsku istniał 
zespół, w którym mogliby się szkolić to na pewno nie musieli by 
wyjeżdżać. Jarosław Królikowski stwierdził, że należy rozpocząć 
reaktywację gdańskiej koszykówki poprzez zbudowanie silnego zespołu 
seniorskiego, do którego mogłaby aspirować młodzież. Jak dotąd w 
Gdańsku nie ma takiego klubu i młodzież nie identyfikuje się z żadnym z 
nich, dlatego też nie ma przejścia z drużyny młodzieżowej do klubu 
seniorskiego. 

Marek Bumblis zadał pytania dotyczące możliwości powstania 
zespołu kobiet i mężczyzn na miarę II ligi. Zapytał zaproszonych gości 
dlaczego wychowankowie klubów sportowych nie znajdują miejsca w 
kilku zespołach pierwszej ligi koszykówki i czy jest możliwe powołanie 
jednego podmiotu sportowego, czy też oparcie się o istniejący podmiot. 
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Zauważył też, że wszystko zależy nie tylko od Miasta, ale też przede 
wszystkim od klubów sportowych. Co można zrobić w tym zakresie. 

Do dyskusji dołączył Krzysztof Kocięda reprezentujący UKS 
Conrad. Skupił się na problemie gdańskiej młodzieży. Zauważył, że sport 
nie nadążył za reformą edukacji. Istnieje problem z naborem do klas 
sportowych, z których później młodzież jest rekrutowana do klubu. Pan 
Krzysztof stwierdził, że duża pomoc ze strony Miasta potrzebna by była 
przy wynajmie sal gimnastycznych. Koszt wynajęcia sali na jeden cykl 
treningowy wynosi ok. 140 złotych, co dla klubu jest poważnym 
utrudnieniem. Czasami ta bariera jest nie do pokonania.  

Reprezentant UKS Conrad powiedział, że jest inicjatorem 
pierwszego gdańskiego turnieju koszykówki dla dziewcząt i chłopców w 
klasach czwartych, piątych i szóstych. Klub dostał dofinansowanie z 
Urzędu Miejskiego w pewnej kwocie. Zainteresowanie tymi zawodami po 
ukazaniu się zaproszenia na stronie GOKF-u było bardzo duże. 
Jednakże kwota, którą otrzymał klub może nie wystarczyć. Impreza ta 
pokaże sytuację, jaka jest w Gdańsku. Ile dzieci w szkołach zajmuje się 
koszykówką i w jakim stopniu są tym sportem zainteresowane. 

Pan Krzysztof Kocięda zaznaczył, że potrzebna jest pomoc w 
szkoleniu na najniższym poziomie, rozpoczynając od szkoły 
podstawowej. Dzieci trzeba nauczyć kultury na meczach, na stadionach, 
co w przyszłości będzie skutkowało wysoką kulturą na masowych 
imprezach sportowych. 

Jako kolejny zabrał głos Wojciech Oleszkiewicz – AZS 
Gdańsk. Powiedział, że od władz Miasta Gdańska oczekiwana jest 
pomoc w sytuacji, gdy jakaś grupa coś sobą reprezentuje. AZS na bazie 
wieloletnich doświadczeń z różnymi kategoriami wiekowymi doszedł do 
wniosku, że najlepiej sobie radzi w grupach juniorów starszych i 
seniorskich. W niedalekiej przeszłości zespół AZS awansował do II ligi i 
okazało się, że pomoc miasta dla najlepszego zespołu w Gdańsku 
okazała się znikoma. Po jakimś czasie zespół został wycofany z 
rozgrywek z uwagi na brak możliwości finansowych. Od czterech lat AZS  
próbuje reaktywować czy też reanimować koszykówkę kobiecą. Cztery 
lata temu został zgłoszony zespół do II ligi. Po roku grał już w pierwszej 
lidze i okazało się, że rok rocznie zespół robi postępy. W ubiegłym 
sezonie wyszedł z grupy, awansował do strefy centralnej i zajął w I lidze 
5 miejsce na 40 zespołów. Statystyki meczowe pozwalały patrzeć 
optymistycznie na kolejny sezon, czyli na sezon bieżący. Padła 
propozycja zaatakowania ekstraklasy za dwa, trzy lata. Przeszkodę 
stworzyło Miasto, gdyż od zeszłego sezonu zawodniczki AZS-u nie mogą 
trenować na sali MOSiR-u jak dotąd, a ćwiczą na niewielkiej sali. Pan 
Oleszkiewicz wyraził swoje niezadowolenie taką sytuacją. Stwierdził, że 
nie można marnować szansy, jaką jest zespół I ligi kobiet, który przy 
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niewielkiej pomocy Miasta i pomocy sponsorskiej mógłby zaistnieć na 
arenie krajowej. 

Krzysztof Wysocki w toku dyskusji stwierdził, że problem tkwi 
w braku współpracy między ludźmi tworzącymi koszykówkę. 
Zaproponował, aby ułożyć wspólny plan z miastem odnośnie 
reaktywowania koszykówki młodzieżowej. Należy ustalić schemat i 
system organizacyjny tej koszykówki. Współdziałanie między klubami i 
klubów z miastem może doprowadzić do dobrego początku. W Gdańsku 
są też kibice, którzy chcą się identyfikować z barwami klubowymi, z 
klubem, który jest w Gdańsku, a ofertą dla nich będzie dobra drużyna. 

Krzysztof Kocięda zgodził się z przedmówcą, że należy 
stworzyć system, który spowodowałby powstanie solidnego zespołu, z 
którym mogłaby się identyfikować młodzież. Bezwzględnie powinien on 
być z Gdańska. Na ten jeden zespół mogłyby pracować kluby. 
Należałoby również stworzyć program naprawczy koszykówkę, dzięki 
któremu można by było stworzyć jakąś całość, która by współdziałała i 
tworzyła piramidę, na czubku której mógłby się pokazać zespół 
mężczyzn i kobiet. 

Do dyskusji włączył się Radny Piotr Skiba. Zauważył, że 
podczas jednego posiedzenia komisji nie uda się znaleźć złotego środka 
dla koszykówki. Zbudowanie pierwszoligowego zespołu koszykówki 
wiąże się z ogromnymi pieniędzmi. Podając przykład zespołu z Sopotu 
zauważył, że gra tam tylko kilku zawodników z Polski. Zdaniem Radnego 
powodem takiego stanu rzeczy jest brak odpowiedniego szkolenia w 
szkołach począwszy od najmłodszych dzieci. To powinno zostać 
zmienione. Silna drużyna mogłaby powstać dopiero w przyszłości dzięki 
funduszom publicznym i przede wszystkim sponsorskim. 

Janusz Rybicki, Prezes AZS Gdańsk powiedział, że aby 
drużyna Gdańska grała w ekstraklasie lub w pucharach europejskich to 
musi być dobry menedżer i pieniądze. Zapytał, jakie środki miasto może 
zorganizować na tę dyscyplinę sportu i czy jest w stanie zmobilizować 
sponsorów z terenu Gdańska. Prezes podał też przykład widowiska 
koszykarskiego, które miał okazję zobaczyć w małym miasteczku we 
Francji. Sala była pełna dzieci grających w koszykówkę i rodziców. Sport 
ten cieszył się tam ogromną popularnością i miał wielu zwolenników. 
Dodał również, że jeżeli nie będzie pieniędzy na ten sport to można 
myśleć jedynie o budowaniu jakiegoś systemu, o którym była mowa 
wcześniej, programu prowadzonego w szkołach i mobilizującego 
młodzież i rodziców, taj jak miało to miejsce w podanym wyżej 
miasteczku we Francji. Nie ma mowy o zbudowaniu zespołu na miarę 
ekstraklasy. 

Następny dyskutant Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury, 
Sportu i Promocji Andrzej Trojanowski powiedział, że siatkówka w 
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Gdańsku została świadomie wybrana, dlatego, że był pomysł na 
zrobienie polskiej siatkówki ekstraligowej i był sponsor. Również dla 
zagospodarowania hali sportowo – widowiskowej. 

Następnie Dyrektor Trojanowski zauważył, że do zbudowania 
dobrego zespołu koszykarskiego potrzebny jest sponsor i pieniądze. 
Wymienił też pomorskie kluby koszykarskie i podał jakie miejsca zajmują 
w statystykach juniorskich grup młodzieżowych w Polsce. Stwierdził, że 
coś niedobrego dzieje się w gdańskiej koszykówce. Miasto może pomóc 
klubom koszykarskim dwutorowo. Po pierwsze grantami, które nie 
zawsze są wystarczające i nie wszyscy są zadowoleni. Po drugie 
promocją, która musi być ekwiwalentna do drużyny, która będzie ściągać 
na swoje mecze odpowiednia ilość kibiców. W kwestii zbudowania 
mocnej drużyny zgodził się Dyrektor Trojanowski z Panem Wysockim. 
Potwierdził również, że w sytuacji kiedy nie ma hal miejskich to powinny 
zostać wykorzystane sale gimnastyczne szkolne, wtedy kiedy są wolne. 
Andrzej Trojanowski powiedział, że na dzień dzisiejszy jest to jedyne 
możliwe rozwiązanie. 

Jako kolejna zajęła głos w dyskusji Pani Małgorzata Czerlonko 
reprezentująca UKS de La Salle. Powiedziała, że jakiś czas temu 
zainteresowała się programami autorskimi stworzonymi przez 
nauczycieli wychowania fizycznego i zatwierdzonymi przez Ministerstwo 
realizowanymi w szkołach. Pani Czerlonko uważa również, że powinien 
powstać zespół męski czy żeński na miarę ekstraklasy. Jednakże 
zawodnicy powinny być przygotowywani do gry zespołowej już od szkoły 
podstawowej na bazie dobrych programów autorskich. Zasługa Pani 
Małgorzaty jest rozpoczęcie szkoleń w zakresie koszykówki w De la 
Salle. Zdobycie mistrzostwa Gdańska w koszykówce przez chłopców z 
De la Salle to zasługa Pana Jarosława Królikowskiego.  

Pani Czerlonko zgodziła się z wypowiedzią Krzysztofa 
Kociędy, który uważa, że powinna być współpraca pomiędzy klubami 
sportowymi. Powinna ona rozpocząć się od odpowiedniego 
przygotowania nauczycieli do pracy z młodzieżą, ponieważ w dalszej 
przyszłości będzie to decydowało o odpowiednim wyszkoleniu 
zawodniczek i zawodników grających w gdańskich klubach.  

Pani Małgorzata poruszyła temat szkolenia dzieci w szkołach. 
Stwierdziła, że edukacja sportowa w klasach najmłodszych powinna być 
prowadzona przez nauczycieli wychowania fizycznego lub specjalistów. 
Czasami bywa tak, że zajęcia te są źle prowadzone, bądź nie odbywają 
się w ogóle. Pani Czerlonko stwierdziła, że koszykówka i mini 
koszykówka jest bardzo wartościową grą, która rozwija wszechstronnie 
wszystkie cechy motoryczne i osobowościowe u dzieci. Podała przykład 
programu Prof. Tadeusz Hucińskiego, który opracował pewne wytyczne 
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przydatne w szkoleniu dzieci w wieku przedszkolnym i 
wczesnoszkolnym, które pozwalają na rozwijanie wielu cech.  

Włączając się do dyskusji Adam Maksim – p.o. Kierownika 
Referatu Sportu w Biurze Prezydenta da. Kultury, Sportu i Promocji 
dodał, iż niedawno powstała Gdańska Rada Sportu, która na pierwszym 
posiedzeniu zajęła się tematem rozwoju pewnych dyscyplin sportowych 
w gdańskich szkołach. Wspomniany wcześniej Prof. Huciński rozesłał 
dla członków Gdańskiej Rady Sportu opracowany program dotyczący 
szkolenia koszykówki poprzez edukacje począwszy od szkoły 
podstawowej. Program ten będzie omawiany na najbliższych 
posiedzeniach Gdańskiej Rady Sportu i zapadnie decyzja, czy zostanie 
on wprowadzony do szkół w obecnej formie, czy będzie trzeba go 
udoskonalić i dostosować do warunków lokalnych. Adam Maksim 
powiedział, że sportowe autorytety powołane przez Prezydenta Gdańska 
zajmują się tematem koszykówki w mieście. Program wcześniej 
wspomniany dotyczący koszykówki i kilku innych dyscyplin sportowych 
będzie na początek wdrażany.   

Andrzej Kwaśniewski ustosunkował się do ranking 
przedstawionego przez Dyrektora Trojanowskiego. Podkreślił, że 
statystyka ta dotyczy zespołów juniorskich biorących udział w 
rozgrywkach ogólnopolskich. UKS Korsarz istnieje od czterech lat w 
związku z czym nie ma jeszcze grupy juniora starszego, dlatego też nie 
został ujęty w przedstawionym rankingu.  

Pan Andrzej podjął również wątek dotyczący budowania 
gdańskiego zespołu ligowego. Podkreślił, że potrzebne są pieniądze od 
sponsora, a pomoc finansowa i organizacyjna Miasta Gdańska w chwili 
obecnej jest niemożliwa. Zauważył również, że jeżeli jakiś zespół np 
Korsarz czy Wybrzeże będą dysponować środkami i będą sobą 
reprezentować wysokie umiejętności to wówczas miasto pomoże.  

W dalszej części wypowiedzi Pan Andrzej Kwaśniewski 
odniósł się do kwestii szkolenia młodzieży i dofinansowania 
otrzymywanego od miasta przez kluby. W Gdańsku jest wiele podmiotów 
i pieniądze muszą być w jakiś sposób rozparcelowane. Kwoty otrzymane 
na rok 2008 przez UKS Korsarz porównał z sumą otrzymaną przez 
Młodzieżowe Towarzystwo Sportowe „Basket” w Kwidzynie. Różnica jest 
duża.  

Prezes UKS Korsarz poruszył wątek wynajmu sal 
gimnastycznych w szkołach. Temat ten jest bardzo trudny i większość 
dyrektorów szkół nie chce się zgodzić na wynajem sal po kosztach. A 
jeżeli już dojdzie do takiej sytuacji, to koszt miesięczny wynajmu 
pełnowymiarowej sali wynosi ok. 1200 zł. Jest to dość wysoka kwota i 
dofinansowanie miasta nie wystarcza na pokrycie tych kosztów. W 
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związku z powyższym Pan Andrzej stwierdził, że bez pomocy miasta nie 
uda się nic zrobić w kwestii szkolenia młodzieży.  

Kolejny dyskutant Andrzej Cieplik z AZS Gdańsk nawiązał do 
przedstawionego rankingu przez Dyrektora Trojanowskiego. Zauważył, 
że ciężko jest konkurować klubom takim jak Meduza, Korsarz czy 
Conrad z zespołami kupującymi zawodników, które mają bardzo dobrą 
bazę dydaktyczną i funkcjonują przy szkołach, gdzie jest dużo pracy z 
młodzieżą, a co za tym idzie są również dobre wyniki w rankingach. 
Stwierdził również, że przy obecnym szkoleniu potrzeba wykonać wiele 
pracy i nie ma żadnej gwarancji zbudowania zespołu, który będzie mógł 
walczyć o Mistrzostwo Polski.  

Następnie Pan Jacek Sawicki z GOKF poinformował, że w  
Gdańskim Ośrodku Kultury Fizycznej sekcjami sportowymi, które 
funkcjonują są siatkówka, lekkoatletyka i pływanie synchroniczne. W 
ośrodku znajduje zajęcie ok. 4000 dzieci z Gdańska. 

Potwierdził również, że środowisko koszykarskie w Gdańsku 
jest ze sobą skłócone. Każdy chce mieć swój wynik, swój klub i do 
czegoś dążyć. Jeżeli jest mowa o odbudowaniu sportu w Gdańsku to 
należy rozpocząć od porządkowania własnego podwórka. Wszelkie 
próby budowy jakiegoś wspólnego systemu kończą się niepowodzeniem.  
Warto zbudować zespół na miarę występów w pucharach europejskich. 
Brak jest jednak obiektów, hale są przepełnione. Dyrektorzy szkół nie 
mają obowiązku wynajmowania sal gimnastycznych, chociaż sytuacja 
szkół nie jest najlepsza, a pieniądze z wynajmu wracają do placówek. 
Nie można oczekiwać, że każdy klub w Gdańsku otrzyma wsparcie od 
Miasta. Jest wiele projektów, dzięki którym można otrzymać fundusze.   

Pan Jacek Sawicki nawiązał do wypowiedzi Pana 
Kwaśniewskiego, który stwierdził, że zespół z Kwidzyna otrzymuje 
pieniądze. Kwidzyn promuje się poprzez drużynę, a Gdańsk poprzez 
imprezy. Pan Sawicki potwierdził gotowość do współtworzenia 
koszykówki w mieście Gdańsku. Na początek należałoby zacząć od 
nawiązania współpracy w środowisku koszykarskim.  

Krzysztof Wysocki zaprzeczył stwierdzeniu, że środowisko jest 
ze sobą skłócone. Powiedział, że tylko słabo ze sobą współpracuje. 
Dodał, że to spotkanie jest dobrym początkiem do nawiązania bliższej 
współpracy. Zadał pytanie odnośnie możliwości treningu grup 
młodzieżowych w gdańskich szkołach za przysłowiową złotówkę lub po 
bardzo minimalnych kosztach.   

Odpowiadając na pytanie Przewodniczący Marek Bumblis 
powiedział, że w ustaleniach dotyczących preferencyjnych warunków 
korzystania z obiektów edukacji przez kluby sportowe był bardzo daleko 
z Panią Prezydent Hall. Obecnie sprawą ta zajmie się Gdańska Rada 
Sportu. Niełatwe jest pogodzenie pewnych przepisów. Trzeba również 
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przewidzieć skutki budżetowe i znaleźć źródła finansowania dla tych 
dochodów zwolnionych w szkołach. Dzisiejsze spotkanie miało na celu 
rozpoczęcie dialogu. Przewodniczący dodał, że drogi dochodzenia do 
sukcesów w sporcie gdańskim były różne i podał przykład Lechii 
Gdańsk. Impuls i odpowiedzialność spoczywa na środowisku sportowym. 
Działacze sportowi, opierając się na tradycjach dających duży procent 
sukcesu przedsięwzięcia mogą coś w koszykówce zrobić. Jeżeli 
znalazłby się jeden wspólny podmiot utworzony przez środowisko, czy 
wskazany przez nie albo utworzony nowy w koszykówce męskiej czy 
damskiej to jest możliwość przy posiadanym potencjale i przy pomocy 
Miasta osiągnięcia poziomu II ligi. Marek Bumblis powiedział, że jest 
możliwość sprzęgnięcia klubu sportowego koszykarskiego ze sportem 
szkolnym, z edukacją. Potwierdził również pogłoski odnośnie skłócenia 
środowiska.   

Dyrektor Andrzej Trojanowski powiedział, że jeżeli środowisko 
koszykarskie będzie skłócone to może dojść do przykrej sytuacji. Podał 
przykład drużyny siatkówki Trefl Gdańsk - sponsor wycofał się, ponieważ 
działacze sportowi nie potrafili dojść do porozumienia.  

 Krzysztof Wysocki skierował zaproponował, aby do Gdańskiej 
Rady Sportu wytypować jednego przedstawiciela koszykówki 
młodzieżowej.  

Odpowiadając na propozycję przedmówcy Marek Bumblis 
wyjaśnił, że jest prawem Prezydenta wyznaczanie osób do tej Rady. 
Zauważył również, że członkiem Gdańskiej Rady Sportu jest m. in. prof. 
Huciński reprezentujący koszykówkę. Z członkami tej Rady można 
nawiązać udaną współpracę. 

Dyrektor Andrzej Trojanowski potwierdził też, że jeżeli w 
Gdańskiej Radzie Sportu będzie dyskutowany system szkolenia 
młodzieży w dziedzinie koszykówki, to będą zapraszani eksperci do 
dyskusji w tej kwestii. Podobnie będzie z innymi dyscyplinami 
sportowymi. Dyrektor zapewnił, że będzie postulował o rozszerzenie 
panelu dyskutantów i możliwości wpływu na ostateczne decyzje, 
ponieważ, jak zauważył, jedna osoba reprezentująca dyscyplinę nie 
może być wyznacznikiem. 

Przewodniczący Marek Bumblis na zakończenie dyskusji 
powiedział, że należy mądrze zagospodarować potencjał istniejący w 
Gdańsku. Dodał, że dobrze by było, aby wykorzystać fakt organizowania 
Mistrzostw Europy w koszykówce w Trójmieście. Następnie podziękował 
wszystkim gościom za przybycie i udział w dyskusji i przeszedł do 
omawiania następnego punktu zgodnie z porządkiem posiedzenia.  
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PUNKT – 7 
 
Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Przewodniczący Marek Bumblis przedstawił korespondencję, 
która wpłynęła do komisji: 

• Pismo z dnia 17.03.2008 r. od Radnego Tomasza 
Słodkowskiego dotyczące rezygnacji z pracy w Komisji Kultury 
i Sportu Rady Miasta Gdańska – a/a, 

• Pismo BPKSiP-I/0717/695/EA/2008 z dnia 07.03.2008 r. od 
Sekretarz Miasta Gdańska – dotyczące wytypowania 
przedstawiciela Komisji Kultury i Sportu RMG do udziału w 
pracach Kapituły Nagrody odnośnie Nagrody Teatralnej Miasta 
Gdańska – a/a, 

• Pismo BPKSiP-I-0024/432/EA/2008 z dnia 28.02.2008 r. od 
Prezydenta Miasta Gdańska – dotyczące pisma Posła na Sejm 
RP Pana Zdzisława Czuchy odnośnie propozycji ustanowienia 
Roku 2008 Rokiem Aleksandra Majkowskiego. 

 

USTALENIA KOMISJI 
 
Komisja Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska w nawiązaniu do w/w 
pisma, pozytywnie opiniuje wniosek odnośnie włączenia się Miasta 
Gdańsk w obchody dotyczące uczczenia osoby Aleksandra 
Majkowskiego organizowane m. in. przez środowisko Zrzeszenia 
Kaszubsko – Pomorskiego. 
 
Wniosek został przyjęty jednogłośnie. 
 
Treść wniosku nr 19-03/69-07/2008 stanowi załącznik do protokołu. 
 

• Pismo z dnia 25.02.2008 r. od Pani Marii Tamary Szabanowicz 
– Przewodniczącej Zarządu Muzułmańskiej Gminy 
Wyznaniowej w Gdańsku dotyczące sfinansowania prac 
remontowych kopuły meczetu w Gdańsku. 
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USTALENIA KOMISJI 
 
Komisja Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska w nawiązaniu do w/w 
pisma, przychyla się do prośby Pani Marii Tamary Szabanowicz – 
Przewodniczącej Zarządu Muzułmańskiej Gminy Wyznaniowej i 
zwraca się z prośbą do Pana Prezydenta o rozważenie formy 
pomocy Gminie. 
 
Wniosek został przyjęty 3 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym i 0 
głosach wstrzymujących się. 
 
Treść wniosku nr 19-03/70-08/2008 stanowi załącznik do protokołu. 
 

• Pismo z dnia 27.02.2008 r. od Komendanta Chorągwi hm. 
Bogdana Mierzejewskiego – Związku Harcerstwa Polskiego 
CHORĄGIEW  GDAŃSKA im. Bohaterów Ziemi Gdańskiej 
dotyczące nadania ulicom i placom miasta Gdańska imion 
zasłużonych harcerzy – a/a, 

• Pismo z dnia 25.02.2008 r. od Pani Haliny Karczewskiej 
Markiewicz – Prezes Zarządu Fundacji „Pomoc dla seniora” im. 
dr Jadwigi Titz – Kosko dotyczące nadania nazw ulicom w 
nowych dzielnicach – imieniem dr Jadwigi Titz – Kosko i Kpt. 
ż.w. Stanisława Kosko  – a/a, 

• Pismo z dnia 07.03.2008 r. od Pani Ireny Adamowskiej – 
Dyrektor Zespołu Sportowych Szkół Ogólnokształcących 
dotyczące pomocy Zespołowi Sportowych Szkół 
Ogólnokształcących im. Janusza Kusocińskiego w Gdańsku 
w zakresie budowy specjalistycznego obiektu sportowo – 
socjalnego dla uczniów. 

 

USTALENIA KOMISJI  
Komisja Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska w nawiązaniu do 
w/w pisma, wnioskuje o zaopiniowanie przez Pana Prezydenta tej 
sprawy. 
Wniosek został przyjęty jednogłośnie. 
Treść wniosku nr 19-03/71-09/2008 stanowi załącznik do 
protokołu. 
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• Pismo z dnia 07.03.2008 r. od Pana Bogusława 
Jackowskiego dotyczące zakazu prowadzenia działalności 
muzycznej w lokalu Integracyjnego Klubu Artystycznego 
„Winda” – a/a 

• Pismo z dnia 21.01.2008 r. od Wiceprezesa Stowarzyszenia 
Latadia Lecha Trawickiego – dotyczące przejęcia przez 
Miasto Gdańsk zabytkowego lodołamacza liniowego typu L-
250 Lampart. 

 
USTALENIA KOMISJI  
 
Komisja Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska w nawiązaniu do 
w/w pisma prosi o informacje na temat możliwości realizacji tego 
projektu. 
 
Wniosek został przyjęty jednogłośnie. 
 
Treść wniosku nr 19-03/72-10/2008 stanowi załącznik do 
protokołu. 
 

• Pismo z dnia 27.02.2008 r. od Pana Jakuba Garsta – 
Koordynatora wymiany polsko – niemieckiej w Domu 
Pojednania i Spotkań im. Św. Maksymiliana M. Kolbego 
dotyczące wsparcia festiwalu „akcja sieć”, który odbędzie 
się dniach 20.06 – 22.06.2008 r. w Gdańsku – a/a, 

• Pismo z dnia 18.02.2008 r. od Radnego Piotra Skiby 
dotyczące zmiany nazwy przystanku SKM „Gdańsk 
Przymorze – Uniwersytet” – komisja powróci do sprawy w 
późniejszym terminie, 

• Pismo z dnia 10.03.2008 r. od Radnego Ryszarda 
Jędrzejczak dotyczące projektu uchwały Rady Miasta 
Gdańska w sprawie usadowienia obelisku upamiętniającego 
jednobudynkowe getto istniejące w czasie II wojny światowej 
– a/a, 

• Pismo BPKSiP.II/4120/140/08/DM z dnia 22.02.2008 r. od 
Dyrektora Biura Prezydenta ds. Kultury, Sportu i Promocji 
Pana Andrzeja Trojanowskiego dotyczące zaproszenia na X 
Międzynarodowe Mistrzostwa Polski Radnych w Halowej 
Piłce Nożnej „5” organizowane przez Starostwo Powiatowe 
w Wolsztynie. 
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USTALENIA KOMISJI 
 
Komisja Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska na posiedzeniu 
w dniu 19.03.2008 roku podjęła decyzję o skierowaniu sprawy 
do grupy radnych rekreacyjnie uprawiających piłkę nożną, na 
ręce Radnego Marcina Skwierawskiego. 
 
Wniosek został przyjęty jednogłośnie. 
 
Treść wniosku nr 19-03/73-11/2008 stanowi załącznik do 
protokołu. 
 
 
• Pismo WPR-III/2210/903/08/GN-G z dnia 21.02.2008 r. 

Urząd Miejski w Gdańsku, Wydział Programów Rozwojowych 
– dotyczące Szkoły Podstawowej nr 8 w Gdańsku – 
urządzenia terenu zielonego i placu zabaw dla dzieci – a/a, 

• Pismo WPR-III/2210/849/08/GN-G z dnia 19.02.2008 r. 
Urząd Miejski w Gdańsku, Wydział Programów Rozwojowych 
– dotyczące placów zabaw na Wyspie Sobieszewskiej – a/a, 

• Pismo WPR-III/2210/53586/08/GN-G z dnia 21.02.2008 r. 
Urząd Miejski w Gdańsku, Wydział Programów Rozwojowych 
– dotyczące Zadania – place zabaw w wybranych 
lokalizacjach na terenie miasta – a/a, 

• Pismo WPR-III/00570/2-4/56213/08/MKT z dnia 12.03.2008 
r. od Zastępcy Prezydenta Miasta Gdańska Pani Ewy 
Kamińskiej dotyczące realizacji placów zabaw na terenie 
miasta – a/a, 

• Pismo BPKSiP-II-00570/2/08/AR z dnia 07.03.2008 r. od 
Prezydenta Miasta Gdańska dotyczące wniosku Nr 18-
02/68-06/2008 Komisji Kultury i Sportu Rady Miasta 
Gdańska z dnia 20 lutego 2008 roku w sprawie przejęcia 
przez Miasto Gdańsk żaglowca „Generał Zaruski” – a/a, 

• Pismo RMG/0717/020/08 z dnia 20.02.2008 r. od 
Przewodniczącego Rady Miasta Gdańska odnośnie wniosku 
komisji nr 17-01/67-04/2008 z dnia 30 stycznia 2008 roku 
dotyczącego przygotowania prezentacji multimedialnej 
podczas uroczystości nadania Honorowego Obywatela 
Miasta Gdańska Panu Ryszardowi Kaczorowskiemu – a/a, 

• Pismo z dnia 06.02.2008 r. od Pana Włodzimierza 
Barcikowskiego dotyczące powstania pomnika w Gdańsku – 
a/a, 



 31

• Pismo BPKSiP-II-4120/151/KS/08 z dnia 29.02.2008 r. od 
Zastępcy Dyrektora Biura Prezydenta ds. Kultury, Sportu i 
Promocji Pani Anny Czekanowicz – Drążewskiej w sprawie 
rozstrzygniętego konkursu ofert na realizację zadania 
publicznego w zakresie upowszechniania kultury fizycznej 
na rok 2008 – a/a, 

• Pismo z dnia 15.02.2008 r. od Prezesa Zarządu Głównego 
Związku Solidarności Polskich Kombatantów Mieczysława 
Filipczaka – w sprawie protestu przeciw nadaniu imienia 
Jacka Kuronia rondu na styku ul. Armii Krajowej z ul. 
Kartuską – a/a. 

 
WNIOSEK KOMISJI 
 
Komisja Kultury i Sportu Rady Miasta Gdańska prosi Pana 
Prezydenta Miasta Gdańska o bieżący komentarz odnośnie 
sposobu i stanu realizacji projektu utworzenia Gdańskiej Galerii 
Rzeźby. 
 
  
Ponieważ nie było więcej spraw wniesionych i wolnych wniosków, 
przewodniczący podziękował wszystkim za przybycie i zaprosił na 
następne posiedzenie komisji. 
          
 

Przewodniczący 
Komisji Kultury i Sportu 
Rady Miasta Gdańska 

 
 

Marek Bumblis 
 
Protokołowała 
Joanna Lustyk 


